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宫、岳湖的二个出水口外，拟再增加四个出水口（见图 3）。
选取湖内基本均匀布置的 20 个代表点的流速

大小来反映各引水配置方案湖内各水域的流动分

布：进、出口个数都为 1 个时，水流集中在进口到出
口的直线范围，增加到 2 个时，西里湖一侧的流速增
加明显， 当 6个进口、6个出口时，20各点平均流速由
2.71 mm/s 降到 2.56 mm/s，均方根流速由 1.65 mm/s 降
到 1.47 mm/s，说明湖内水流整体趋向均匀（见图 3）。
西湖开始换水时，前 15 天排放口的排水绝大部分

排除原湖水水质差的水体， 引入的优质水绝大多数与
西湖的水进行掺混，因此这种换水方式是有效的。从图
4 可知， 当只有 2 个出水口时， 由于水流流动较为集
中，水质改善的范围也集中在流速较快、水量较大的的
水域，当进、出水口都为 6个时，流速趋于均匀，水质改
善的范围也大为增加， 水质改善直接体现了水体交换
的程度，北里湖由于水体交换程度最慢，其水质改善的

效果也最差。

5 结论

根据实测资料的分析， 提出西湖引水配置的原
则： 水流速度均匀化以达到全湖掺混均匀减少死角。
通过不同引水量、引水水质、进出口个数、位置的配水
方案对改善西湖及西湖西进水域水质影响的比较，提
出西湖引水配置按 6进 6出方案。 进入西进区的引水
量不是按湖水面积进行分配，而是按陆域入湖总磷的
量进行分配的。 同时排放口的能力可以比进水口的能
力大一些，一方面可以适应暴雨排涝的需要，另一方
面可以机动灵活地调水，有利于使西湖水体更流动。

2003年 10月西进区引水开始实施预处理水入湖，
但未实施截污治理，10、11 月引水量也未达设计值，12
月～1月达到设计值，经与引水前对比，10月～1月，4 月
平均下降 14%，12 月～1 月， 两个月平均浓度下降了
27%，(绝对值由 0.08mg/L下降为 0.06mg/L)效果明显。
西湖水质治理是需要多方面(物理、化学、生物)的

综合治理，本文仅从物理的对流、稀释作用进行了一些
探索， 但已反映了引水的效果。 西湖治理还需考虑截
污、生态等综合措施，治理工作还需继续努力推进。
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图 3 西湖引水 6 进 6 出配置时流速分布

Fig.3 The distribution of velocity in the layout of 6 inlets and 6 outlets
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图 4 西湖引水 6 进 2 出、6 出配置时总磷浓度分布对比

Fig.4 Comparison between the TP concentration in the layout of 6 inlets (2 outlets) and that in the layout of inlets (6 outlets)
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Response of Total Phosphorus Concentration to Water Diversion Allocation in West Lake
ZHU Junzheng, HAN Zengcui

（Zhejiang Institute of Hydraulics and Estuary, Hangzhou 310020, China）

Abstract： According to the observed data, this paper analyzed the water diversion allocation in the West Lake. The result shows
that the total phosphorus concentration tends to homogenization effect after the allocation changing. A two-dimensional hydrodynamic
numerical model for water quality was set up to test the planar distribution of the total phosphorus concentration in the West Lake.
This paper also analyzed the rational allocation of the inlets and outlet water diversion scheme how to improve the flow field of the
West Lake and how to decrease the total phosphorus concentration.
Key words： total phosphorus concentration; water diversion allocation layout; West Lake
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A Tentative Discussion on Precision of Automatic Soil Moisture Monitoring

WANG Guangsheng1, YANG Jianqing1, DENG Yingchun2

(1.Bureau of Hydrology, MWR, Beijing 100053, China; 2. Hydrology Bureau of Anhui Province, Hefei 230022, China)

Abstract: This paper discussed the principle of soil moisture monitoring by Frequency Domain Reflectometry (TDR) and Frequency Domain
Reflectometry (FDR). Based on the experimental data from automatic monitoring sensors at the Wangchengang Evaporation Experimental
Station in Liuan City of Anhui Province, this paper analyzed the precision of automatic monitoring sensors in comparison with the manual
sampling data by gravimetric method. A mean of calibrating soil water content calculation equation was further developed using the manual
sampling data of gravimetric method. The improved precision of automatic monitoring data was thus obtained.
Key words: soil moisture; automatic monitoring; data precision

产品研发与应用还不十分成熟，土壤墒情监测的技术和
管理各个方面均亟待加强。 作为近年来兴起的新生事
物， 土壤墒情自动监测工作的开展可能会遇到各种问
题，相信随着这项工作的深入开展和经验的积累，土壤
墒情自动监测的精度会得到不断提高。
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